
89814 - Nebilerin -Allah’ın salat ve selâmı onların üzerine olsun-
mertebeleri

Soru

Kur'an-ı Kerim'de zikredilen Allah'ın nebileri: Şuayb, Yusuf, Eyyub, Yunus, Musa, İlyas,
Elyasa', Zilkifl, Davud, Süleyman, Zekeriyya, Yahya, İsa ve Muhammed'in -Allah'ın salat ve
selâmı onların üzerine olsun- mertebeleri nelerdir?

Detaylı cevap

Hak Tebâreke ve Teâlâ, Kur'an-ı Kerim'de nebilerin bir kısmını diğerine üstün kıldığını bize
haber vermiştir.

Nitekim Allah -azze ve celle- bu konuda şöyle buyurmuştur:

بُوراً ﴿ ] سورة﴾ ودَ زَ اوُ ا دَ نَ يْ آتَ ضٍ وَ لَى بَعْ ينَ عَ يِّ بِ ضَ النَّ ا بَعْ لْنَ دْ فَضَّ لَقَ لْأَرْضِ وَ ا اتِ وَ اوَ مَ ي السَّ نْ فِ لَمُ بِمَ بُّكَ أَعْ رَ وَ
الإسراء الآية: 55 [

"(Ey Nebi!) Rabbin, göklerde ve yerde olan herkesi en iyi bilir.Andolsun ki biz,
peygamberlerin bir kısmını bir kısmına (kendisine îmân edenlerin çokluğu ve ona kitap
indirmekle) üstün kıldık ve Davud'a da Zebur'u verdik." (İsrâ Sûresi: 55)

Ümmetin âlimleri, rasûllerin nebilerden daha fazîletli oldukları konusunda ittifak etmişlerdir.

Rasûller de fazîlet açısından kendi aralarında birbirinden farklıdırlar.

Nitekim Allah Teâlâ bu konuda şöyle buyurmuştur:

﴾ نَاتِ يِّ مَ الْبَ يَ رْ ى ابْنَ مَ يسَ نَا عِ يْ آتَ اتٍ وَ جَ رَ مْ دَ هُ ضَ عَ بَعْ فَ رَ لَّمَ اللهُ وَ نْ كَ مْ مَ هُ نْ ضٍ مِ لَى بَعْ مْ عَ هُ ضَ ا بَعْ لْنَ لُ فَضَّ سُ تِلْكَ الرُّ
مْ هُ نْ مِ واْ فَ لَفُ تَ نِ اخْ لَـكِ نَاتُ وَ يِّ مُ الْبَ هُ اءتْ ا جَ دِ مَ نْ بَعْ مْ مِ هِ دِ ن بَعْ ينَ مِ لَ الَّذِ تَ تَ ا اقْ اءَ اللهُ مَ لَوْ شَ دُسِ وَ وحِ الْقُ نَاهُ بِرُ دْ أَيَّ وَ
يدُ ﴿ ] سورة البقرة الآية: 253 [ رِ ا يُ لُ مَ عَ فْ نَّ اللهَ يَ لَـكِ لُواْ وَ تَ تَ ا اقْ اءَ اللهُ مَ لَوْ شَ رَ وَ فَ نْ كَ مْ مَ هُ نْ مِ نَ وَ نْ آمَ مَ

"İşte bu elçiler; onlardan bir kısmını bir kısmına üstün kıldık. Onlardan (Musa ve Muhammed

-aleyhimasselâm- gibi) Allah'ın kendileriyle konuştuğu ve (Muhammed -sallallahu aleyhi ve
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sellem- gibi) derecelerle yükselttiği vardır. Meryem oğlu İsa'ya apaçık mucizeler verdik ve
O'nu Ruhu'l-Kudüs (Cebrâil) ile destekledik. Eğer Allah dileseydi, bunların (rasûllerin)
arkasından gelen (millet)ler, kendilerine apaçık deliller geldikten sonra birbirlerini
öldürmezlerdi.Fakat ayrılığa düştüler. Onlardan kimisi îmân etti (îmân üzere sâbit kaldı),
kimisi de inkâr etti (inkârda ısrar etti). Yine Allah dileseydi, (onlar ayrılığa düştükten sonra)
birbirlerini öldürmezlerdi. Fakat Allah dilediğini yapar (dilediğini kendisine itaat ve îmânda

muvaffak kılar, kimisini de yüzüstü bırakıp inkâr etmesini sağlar)." (Bakara Sûresi: 253)

Rasûl ile nebi arasındaki fark konusunda (5455) ve (11725) nolu soruların cevaplarına
bakabilirsiniz.

Sonra rasûl ve nebilerin en fazîletlileri sırasıyla şu beş kimsedir:

– Muhammed -sallallahu aleyhi ve sellem-.

– Nuh -aleyhisselâm-.

– İbrahim -aleyhisselâm-.

– Musa -aleyhisselâm-.

– İsa -aleyhisselâm-.

Bunlar, Ulu'l-Azm[1] (Azim sahibi kimseler) olarak bilinen beş elçidir.

Nitekim Allah Teâlâ bunlar hakkında şöyle buyurmuştur:

﴾ نْ ةً مِ اعَ لَّا سَ وا إِ ثُ لْبَ ونَ لَمْ يَ دُ وعَ ا يُ نَ مَ وْ رَ مَ يَ وْ مْ يَ نَّهُ أَ مْ كَ لْ لَهُ جِ عْ تَ لَا تَسْ لِ وَ سُ نَ الرُّ مِ مِ زْ لُوا الْعَ رَ أُوْ بَ ا صَ رْ كَمَ بِ فَاصْ
ونَ ﴿ ] سورة الأحقاف الآية: 35 [ قُ اسِ مُ الْفَ وْ لَّا الْقَ لَكُ إِ هْ لْ يُ هَ غٌ فَ ارٍ بَلَا نَهَ

"(Ey elçi!) O halde azim sahibi elçilerin sabrettikleri gibi sen de (seni yalanlayan kavminin

eziyetine) sabret. Onlar(a bir an önce azabın gelmesi) için acele etme.Onlar tehdit
edildikleri azabı gördükleri gün, sanki dünyada gündüzün bir anından başka kalmadıklarını

sanırlar. Bu (onlara ve başkalarına) bir duyurudur. Artık(Allah'ın emrinden) çıkmış olan
topluluktan başkası helâk edilir mi?" (Ahkâf Sûresi: 35)

2 / 8

https://m.islamqa.info/tr/answers/5455
https://m.islamqa.info/tr/answers/11725


Ulu'l-Azm (Azim sahibi kimseler) olarak bilinen bu rasûllerin isimleri Kur'an-ı Kerim'de iki
âyette geçmiştir:

Allah Teâlâ, Âhzâb Sûresi: 7. âyette onlar hakkında şöyle buyurmuştur:

اقاً﴾ يثَ مْ مِ هُ نْ نَا مِ ذْ أَخَ مَ وَ يَ رْ ى ابْنِ مَ يسَ عِ ى وَ وسَ مُ يمَ وَ اهِ بْرَ إِ نْ نُوحٍ وَ مِ نْكَ وَ مِ مْ وَ هُ اقَ يثَ ينَ مِ يِّ بِ نَ النَّ نَا مِ ذْ ذْ أَخَ إِ وَ
لِيظاً ﴿ ] سورة الأحزاب الآية: 7 [ غَ

"(Ey Nebi! Hatırlar mısın?) Biz, nebilerden (risâleti tebliğ edeceklerine dâir) söz almıştık.

Senden, Nûh’tan, İbrahim’den, Musa’dan ve Meryem oğlu İsa’dan da (söz almıştık). Biz,
onlardan (risâleti tebliğ ederek emâneti yerine getireceklerine ve birbirlerini tasdik
edeceklerine dâir) kesin bir söz almıştık." (Ahzâb Sûresi: 7)

Allah Teâlâ, Şûrâ Sûresi:13 âyette ise şöyle buyurmuştur:

وا﴾ يمُ ى أَنْ أَقِ يسَ عِ ى وَ وسَ مُ يمَ وَ اهِ بْرَ ا بِهِ إِ نَ يْ صَّ ا وَ مَ كَ وَ لَيْ ا إِ نَ يْ حَ ي أَوْ الَّذِ ى بِهِ نُوحاً وَ صَّ ا وَ ينِ مَ نَ الدِّ عَ لَكُمْ مِ رَ شَ
نِيبُ ﴿ ] نْ يُ هِ مَ لَيْ ي إِ دِ هْ يَ اءُ وَ شَ نْ يَ هِ مَ لَيْ بِي إِ تَ جْ هِ اللهُ يَ لَيْ مْ إِ وهُ عُ ا تَدْ كِينَ مَ رِ شْ لَى الْمُ رَ عَ بُ يهِ كَ وا فِ قُ رَّ فَ تَ لَا تَ ينَ وَ الدِّ
سورة الشورى الآية: 13 [

"(Ey insanlar! Allah’ı birlemek ve O’na itaat etmek sûretiyle) ‘Dîni ayakta tutun ve onda
ayrılığa düşmeyin’ diye Nûh’a (tebliğ etmesini) tavsiye ettiğini, sana vahyettiğimizi,

İbrahim’e, Musa’ya ve İsa’ya tavsiye ettiğimizi, Allah size dîn kıldı. Fakat senin kendilerini
çağırdığın şey (Allah'ı birlemek ve ibâdeti yalnızca O'na hâlis kılmak), müşriklere ağır geldi.
Allah, onun (tevhîd) için dilediğini seçer. İçtenlikle kendisine yönelenleri de ona ulaştırır."
(Şûrâ Sûresi: 13)

Allah Teâlâ'nın, bir kısmını diğer bir kısmına üstün kıldığı nebi ve rasûlleri, üstünlük
gerektiren birtakım meziyetler (hususiyetler) ile ayrı tutmuştur.

Kurtubî, tefsirinde bu konuda şöyle der:

"Nebi ve rasûllerin bir kısmının diğer bir kısmına üstün kılındığını söylemek, ancak onlara
bahşedilen fazîletler ve verilen vesîleler sebebiyledir." ("Kurtubî Tefsiri", c: 3, s: 249)
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Bu sebeple Allah Teâlâ, Nuh -aleyhisselâm-'ı yeryüzüne gönderilen ilk elçi olmakla üstün
kılmış ve onu çok şükreden bir kul olarak adlandırmıştır.

Nitekim Allah Teâlâ Nuh -aleyhisselâm- hakkında şöyle buyurmuştur:

كُوراً ﴿ ] سورةالإسراء الآية: 3 [﴾ داً شَ بْ نَّهُ كَانَ عَ عَ نُوحٍ إِ لْنَا مَ مَ نْ حَ ةَ مَ يَّ رِّ ذُ

"(Ey kendilerini) Nûh ile birlikte (kurtarıp gemide) taşıdıklarımızın çocukları! (İbâdette
Allah'a ortak koşmayın, O'nun nimetlerine şükredin ve Nuh'u örnek alın!) Gerçek şu ki, o
(kalbi, lisanı ve bütün azalarıyla) çok şükreden bir kuldu." (İsrâ Sûresi: 3)

– Allah Teâlâ, İbrahim -aleyhisselâm-'ı yakın dost edinmekle üstün kılmıştır.

Nitekim Allah Teâlâ bu konuda şöyle buyurmuştur:

لِيلاً ﴿ ]﴾ يمَ خَ اهِ بْرَ ذَ اللهُ إِ اتَّخَ نِيفاً وَ يمَ حَ اهِ بْرَ لَّةَ إِ عَ مِ بَ نٌ واتَّ سِ حْ وَ مُ هُ ِ للهِ وَ هُ هَ جْ لَمَ وَ نْ أَسْ مَّ يناً مِ نُ دِ سَ نْ أَحْ مَ وَ
سورة النساء الآية: 125 [

"İyilik yaparak kendini Allah'a teslim eden ve hakka yönelen İbrahim'in dinine uyan
kimsenin dininden daha güzel dinli kim olabilir? Allah, (kulları arasından) İbrahim'i yakın
dost edindi." (Nisâ Sûresi: 125)

– Yine Allah Teâlâ, İbrahim -aleyhisselâm-'ı insanlara önder olmakla üstün kılmıştır.

Nitekim Allah Teâlâ bu konuda şöyle buyurmuştur:

دِي﴾ هْ نَالُ عَ الَ لاَ يَ تِي قَ يَّ رِّ نْ ذُ مِ الَ وَ اماً قَ مَ لُكَ لِلنَّاسِ إِ اعِ نِّي جَ الَ إِ نَّ قَ هُ أَتَمَّ اتٍ فَ لِمَ بُّهُ بِكَ يمَ رَ اهِ بْرَ لَى إِ ذِ ابْتَ إِ وَ
ينَ ﴿ ] سورة البقرة الآية: 124 [ الِمِ الظَّ

"(Ey Nebi! Hatırlar mısın?) Hani Rabbiİbrahim'i birtakım emirlerle sınamış, o da onları tam
olarak yerine getirmişti. (O zaman Allah İbrahim'e): Ben, seni insanlara önder kılacağım.

İbrahim: Soyumdan da (önderler yap, ya Rabbi!) deyince (Allah:) Zâlimler benim ahdime

erişemez (zâlimler, dînde önderlik elde edemezler) buyurmuştu." (Bakara Sûresi: 124)

– Allah Teâlâ, Musa -aleyhisselâm- ile konuşmakla üstün kılmıştır.
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Nitekim Allah Teâlâ bu konuda şöyle buyurmuştur:

اكِرِينَ ﴿ ] سورة﴾ نَ الشَّ كُنْ مِ كَ وَ تُ يْ ا آتَ ذْ مَ ي فَخُ بِكَلاَمِ الاَتِي وَ لَى النَّاسِ بِرِسَ كَ عَ تُ يْ فَ طَ نِّي اصْ ى إِ وسَ ا مُ الَ يَ قَ
الأعراف الآية: 144 [

"(Allah:) Ey Musa! Sana verdiğim risâletim ve seninle(aracısız) konuşmamla seni insanlar
üzerinde seçkin kıldım. Öyleyse sana verdiğimi al(emir ve yasaklarımı alıp ona göre hareket
et)ve şükredenlerden ol, dedi." (A'râf Sûresi: 144)

– Allah Teâlâ, Musa -aleyhisselâm-'ı kendisi için seçmekle üstün kılmıştır.

Nitekim Allah Teâlâ bu konuda şöyle buyurmuştur:

ي ﴿ ] سورة طه الآية: 41 [﴾ سِ كَ لِنَفْ تُ نَعْ طَ اصْ وَ

"(Ey Musa! Bu nimetleri sana vermek, risâletim için seni seçmek, benden tebliğ etmen,

emir ve yasaklarımı yerine getirmen için) seni kendim için seçtim." (Tâhâ Sûresi: 41)

– Allah Teâlâ, Musa -aleyhisselâm-'ı gözünün önünde yetiştirilmekle üstün kılmıştır.

Nitekim Allah Teâlâ bu konuda şöyle buyurmuştur:

نِي ﴿ ] سورة طه من الآية: 39 [ …﴾ يْ لَى عَ نَعَ عَ صْ لِتُ نِّي وَ ةً مِّ بَّ حَ كَ مَ لَيْ تُ عَ يْ أَلْقَ وَ

"… Sana da ey Musa! (İnsanlar arasında) sevilesin ve gözümün önünde yetiştirilesin diye
kendimden sana bir sevgi bıraktım." (Tâhâ Sûresi: 39)

– Allah Teâlâ, İsa -aleyhisselâm-'ı Allah'ın elçisi, Meryem'e ilkâ ettiği ve "Ol" deyip hemen

oluveren sözü, yarattığı ruhlardan birisi olma ve beşikte iken insanlarla konuşma gibi
meziyetlerle üstün kılmıştır.

Nitekim Allah Teâlâ bu konuda şöyle buyurmuştur:

﴾ هُ تُ لِمَ كَ ولُ اللهِ وَ سُ مَ رَ يَ رْ ى ابْنُ مَ يسَ يحُ عِ سِ ا الْمَ نَّمَ قِّ إِ لاَّ الْحَ لَى اللهِ إِ ولُواْ عَ لاَ تَقُ ينِكُمْ وَ ي دِ لُواْ فِ غْ ابِ لاَ تَ تَ لَ الْكِ ا أَهْ يَ
انَهُ أَن حَ بْ دٌ سُ احِ لَـهٌ وَ ا اللهُ إِ نَّمَ مْ إِ راً لَكُ يْ واْ خَ هُ ولُواْ ثَلاَثَةٌ انتَ لاَ تَقُ لِهِ وَ سُ رُ نُواْ بِاللهِ وَ آمِ هُ فَ نْ وحٌ مِ رُ مَ وَ يَ رْ لَى مَ ا إِ اهَ أَلْقَ
كِيلاً ﴿ ] سورة النساء الآية: 171 [ ى بِاللهِ وَ كَفَ ي الأَرْضِ وَ ا فِ مَ ات وَ اوَ مَ ي السَّ ا فِ لَدٌ لَهُ مَ كُونَ لَهُ وَ يَ
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"Ey Kitap ehli! Dîniniz konusunda taşkınlık etmeyin, Allah hakkında ancak hakkı söyleyin.
Meryem oğlu Mesih İsa, ancak Allah'ın elçisi, Meryem'e ulaştırdığı kelimesi ('Ol' sözü) ve
O'ndan (Allah'ın yarattığı) bir ruhtur. Öyleyse Allah'a ve elçisine îmân edin; '(Allah) üçtür'
demeyin.(İsa ve annesini Allah'a ortak koşmayı) bırakırsanız, bu sizin için daha hayırlıdır.
Allah, ancak bir tek ilahtır. O, çocuk sahibi olmaktan uzaktir. Göklerde ve yerde ne varsa
hepsi O'nundur. Vekil olarak Allah yeter."(Nisâ Sûresi: 171)

Nebiler başka bir yönden de birbirlerinden üstün olmaktadırlar:

Şeyhulislâm İbn-i Teymiyye -Allah ona rahmet etsin- bu konuda şöyle demiştir:

"Hakikatte nebilerden kimisi kral olabilir. Çünkü nebi için üç hal vardır:

– Yalanlanan, kendisine îmân ve itaat edilmeyen nebi olmasıdır ki bu, kendisine mülk

(sulta/krallık) verilmeyen nebidir.

– Kendisine itaat edilen nebi olmasıdır ki bu, mülk (sulta/krallık) verilen nebidir. Fakat
sadece kendisine emredileni emrediyorsa,bu takdirde o, kendisine mülk verilmeyen kul
olan bir elçidir.

Eğer kendisine mübah olan istediği şeyleri emrediyorsa, bu tadirde o, kral konumundadır.

Nitekim Süleyman -aleyhisselâm- için şöyle denmişti:

ابٍ ﴿ ] سورةص الآية: 39 [﴾ سَ رِ حِ يْ كْ بِغَ سِ نُنْ أَوْ أَمْ امْ نَا فَ اؤُ طَ ا عَ ذَ هَ

"(Ey Süleyman!) İşte bu (büyük mülk), bizim ihsanımızdır. Artık sen (dilediğine) ver ya da
verme, bu konuda sana hesap sormak yoktur (dedik)."(Sâd Sûresi: 39)

Burada mülk, kul olan elçi için ayrılan hissedir.

Nitekim Peygamber -sallallahu aleyhi ve sellem-'e şöyle denilmiştir:

"(Ey Muhammed!) Kul olan bir elçi mi, yoksa kral olan bir nebi mi olmak istersin? (İkisinden
birisini seç!)"
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Peygamberimiz -sallallahu aleyhi ve sellem-'in durumu,Allah tarafından desteklenen,
kendisine itaat edilen ve tâbi olunan kul bir elçi olmasıdır.Kendisine itaat edilen olmasının

faydası; kendisine tâbi olan kimsenin kazandığı ecrin bir benzerinin de ona verilmesidir ki
böylelikle bütün yaratılanlar ondan faydalansınlar, onun vesilesiyle merhamet olunsunlar
ve o şey onlara merhamet etsin. Peygamber -sallallahu aleyhi ve sellem- âhiretteki nasibi
ve ecri eksik olmasın diye kral olmayı seçmemiştir. Oysa kral olsaydı, başkanlık ve mülk

elinde olur ve bunlardan faydalanabilirdi.

Kul olan elçi, Allah Teâlâ katında kral olan nebiden daha üstündür. Bunun içindir ki Nuh,
İbrahim, Musa ve Meryem oğlu İsa'nın konumları, Davud, Süleyman ve Yusuf'tan daha
üstün olmuştur -Allah'ın salât ve selâmı hepsinin üzerine olsun-." ("Mecmû'u'l-Fetâvâ"; c:
34, s: 35)

Nebilerin, Allah Subhânehu ve Teâlâ katındaki mertebelerini bu şekilde nitelendirmemiz

mümkündür. Buna göre Allah Teâlâ katında mertebesi en kıymetli olanlar; Ulu'l-Azm olarak
bilinen rasûllerdir. Ulu'l-Azm'in en kıymetlisi ise; Peygamberimiz Muhammed -sallallahu
aleyhi ve sellem-'dir.

Nitekim Ebu Hureyre'den -Allah ondan râzı olsun- rivâyet olunduğuna göre Rasûlullah -
sallallahu aleyhi ve sellem- şöyle buyurmuştur:

.﴿ ] رواه مسلم [﴾ عٍ فَّ شَ لُ مُ أَوَّ عٍ ، وَ افِ لُ شَ أَوَّ ، وَ رُ بْ هُ الْقَ نْ قُّ عَ نْشَ نْ يَ لُ مَ أَوَّ ، وَ ةِ امَ يَ مَ الْقِ وْ مَ يَ لَدِ آدَ دُ وَ يِّ أَنَا سَ

"Ben, kıyâmet günü Âdem oğlunun efendisiyim. Kabri ilk açılacak (haşrolunmak için
kabrinden ilk çıkacak) olan benim, ilk şefaat edecek olan ve şefaati ilk kabul edilecek olan
da benim."(Müslim; hadis no: 2278)

Bu zikredilen isimlerin dışında sıralama ve fazîlet yönünden birbirinden üstün kılınan
nebiler hakkında Allah'ın kitabı ve elçisi Muhammed -sallallahu aleyhi ve sellem-'in

sünnetinde herhangi bir delil gelmemiştir.

Müslümanın, böyle bir şeyi talep etmek ve onun hakkında araştırma yapmak için kendini
zorlamasına gerek de yoktur.Bu sebeple ilim ehli, akide ve sünnetin esasları konusunda
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yazmış oldukları kitaplarında böyle bir şeyi zikretmemişlerdir.

Daha fazla bilgi edinmek için, (7459) ve (10669) nolu soruların cevaplarına bakabilirsiniz.

Allah Teâlâ en iyi bilendir.
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